
        PROTOKÓŁ  NR  XIV / 07  

Z SESJI RADY MIEJSKIEJ W TWARDOGÓRZE   

Z DNIA  23 LISTOPADA 2007 ROKU 
 
  W Sesji udział wzięli radni Rady Miejskiej w Twardogórze, zgodnie z załączoną listą 
obecności ( Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu ) oraz Burmistrz Jan 
Dżugaj, Zastępca Burmistrza Jan Bernacki, Sekretarz Janina Czekajło, Radca prawny Urszula 
Jaszczak, Skarbnik Henryk Lisek, Główny specjalista ds. planowania i analizy budżetu gminy 
Izabela Kłosowska, Kierownik Referatu Gospodarki Nieruchomościami i Ochrony Środowiska 
Krzysztof Górecki oraz Kierownik Referatu Infrastruktury Technicznej Aleksander Król, 
Kierownik Referatu Promocji i Rozwoju gminy Wojciech Urbaniak, Kierownik UP Małgorzata 
Kowalska, Dyrektor PUP Irena Lisikiewicz, Dyrektor ZGKiM Alojzy Kulig, sołtysi Gminy 
Twardogóra oraz redaktorzy gazet lokalnych. (Lista zaproszonych gości stanowi załącznik 
 nr 2 do niniejszego protokołu.) 
 
Ad. pkt. I 
 
 Otwarcie Sesji 

 
Otwarcia Sesji o godzinie 16.10 dokonała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta 
słowami: „Otwieram XIV Sesję Rady Miejskiej w Twardogórze” i oświadczyła, iż zgodnie z listą 
obecności w posiedzeniu uczestniczy 13 radnych, co stanowi quorum do podejmowania 
prawomocnych decyzji. 

  
Ad. pkt. II 
 
Informacja na temat porządku obrad 
 
 
Radni otrzymali porządek obrad wraz z zawiadomieniem o Sesji. (Załącznik nr 3 do niniejszego 
protokołu).  
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta przedstawiła porządek Sesji. 
 
 
 
Porządek obrad: 
 

I. Otwarcie Sesji 
II. Informacja na temat porządku obrad 
III. Zatwierdzenie protokołu z XII Sesji Rady Miejskiej 
IV. Zatwierdzenie protokołu z XIII Sesji Rady Miejskiej  
V. Informacje Przewodniczącego Rady Miejskiej w Twardogórze  

VI. Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 
VII. Informacje Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy w Oleśnicy na temat: 

a) stanu bezrobocia na terenie Gminy Twardogóra na tle Powiatu Oleśnickiego 
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b) programów pomocowych dla przedsiębiorców 
VIII. Podjęcie uchwał w sprawie: 

1) uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 
położonego w obrębie Goszcz i Moszyce w gminie Twardogóra,  

2) wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem Gminy 
Twardogóra, 

3) powołania zastępcy kierownika Urzędu Stanu Cywilnego w Twardogórze  
4) powiadomienia Skarbnika Miasta i Gminy Twardogóra oraz Sekretarza 

Miasta  
i Gminy Twardogóra o obowiązku złożenia oświadczenia lustracyjnego, 

5) zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 
odprowadzanie ścieków, 

6) ustalenia liczby nowych licencji na wykonywanie transportu drogowego 
taksówką na terenie gminy Twardogóra przeznaczonych do wydania w 2008 
roku,  

7) zmian budżetu gminy na rok 2007, 
8) zmiany Uchwały Nr XXXI/200/05 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 17 

marca 2005 r. w sprawie określenia dochodów, które mogą być gromadzone 
na rachunku dochodów własnych Szkoły Podstawowej w Goszczu, 

9) zmiany Uchwały Nr XII/77/07 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia  
26 października 2007 r. w sprawie określenia wysokości dziennych stawek 
opłaty targowej na targowiskach gminy Twardogóra, zarządzenie jej poboru 
w drodze inkasa oraz ustalenie wysokości wynagrodzenia za inkaso, 

10) zmiany Uchwały Nr XII/75/07 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 26 
października 2007 r. w sprawie ustalenia opłaty od posiadania psów na 
2008 rok, 

IX. Interpelacje i zapytania 
X. Wolne wnioski 

XI. Zakończenie Sesji 
 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta zapytała, czy są jakieś uwagi do porządku obrad? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wniósł o ujęcie w porządku obrad zmiany do uchwały w sprawie ustalenia 
formularzy w sprawie podatku rolnego, leśnego i od nieruchomości obowiązujących na terenie 
gminy Twardogóra w roku podatkowym 2008, uzasadnienie tego wniosku Burmistrz Jan Dżugaj 
przedstawił na Komisji Strategii i Rozwoju poprzedzającej XIV sesję. 
 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta zaproponowała ująć w porządku obrad w pkt VIII podpunkcie 
11 uchwałę w sprawie ustalenia formularzy w sprawie podatku rolnego, leśnego i od 
nieruchomości obowiązujących na terenie Gminy Twardogóra. Poddaje ten porządek obrad pod 
głosowanie pkt VIII podpunkt 11.  
 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta stwierdził, że wniosek przeszedł 14 głosami „za”. 
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Ad. pkt. III 
 
Zatwierdzenie protokołu z XII Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XII Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 9 głosami „za” przy  4 głosach „wstrzymujących” przyjęto protokół  
z XII Sesji Rady Miejskiej. 
 
Na Sesję przybył radny  Mieczysław Kowalski. 
 
Ad. pkt. IV 
 
Zatwierdzenie protokołu z XIII Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XIII Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 9 głosami „za” przy  4 głosach „wstrzymujących” przyjęto protokół  
z XIII Sesji Rady Miejskiej. 
 
Ad. pkt. V 
 
Informacje Przewodniczącego Rady Miejskiej Stanisława Adamskiego 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski oznajmił, że jest winien Wysokiej Radzie 
informację na temat oświadczeń majątkowych radnych i zgodnie z art. 24 h,  ust. 12 ustawy  
z 5 marca 1990 roku o samorządzie gminnym, przedstawił Radzie Miejskiej w Twardogórze 
informację  
o oświadczeniach majątkowych osób, które były zobowiązane złożyć je Przewodniczącemu Rady 
Miejskiej w Twardogórze. 
Osobami zobowiązanymi do złożenia oświadczeń majątkowych za rok 2006 są: 
- Barbara Franc Radna 
- Andrzej Hnat Radny 
- Piotr Kozioł Radny 
- Mieczysław Kowalski Radny 
- Krzysztof Krawczyk Radny 
- Jolanta Krzywańska Radna 
- Wojciech Maślak Radny 
- Andrzej Moczulski Radny 
- Andrzej Obiegło Radny 
- Liviu Pecican Radny 
- Edyta Piasecka Radna 
- Beata Pieta Radna 
- Witold Szydełko Radny 
- Andrzej Zarówny Radny 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski oznajmił, że wyżej wymienione osoby 
złożyły oświadczenia majątkowe w ustalonym terminie, czyli do 25 kwietnia 2007 r.  
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W analizowanych oświadczeniach majątkowych nie stwierdziłem nieprawidłowości. 
Oświadczenia majątkowe przekazałem w dniu 25 lipca 2007 r. do analizy przez Urząd Skarbowy 
w Oleśnicy  zgodnie z art. 24 h ust. 12 w/w ustawy. 
 
Chciałbym podziękować Pani Joannie Jankowskiej dotychczasowemu inspektorowi ds. Obsługi 
Biura Rady, która pracowała z nami ponad 2,5 roku a od kilku dni po konkursie, który został 
ogłoszony przez Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra, zajmuje inne stanowisko czyli 
inspektora ds. Obsługi Sekretariatu, w związku z tym pozwólcie Szanowni Państwo,  
że podziękuje Pani Joannie za ponad 2,5 roku naszej współpracy ze mną i z państwem a w dowód 
wdzięczności, bo pracowało nam się bardzo dobrze, chciałbym przekazać wiązankę kwiatów  
i życzyć Pani Joannie żeby na nowym stanowisku sprawowała się tak samo dobrze jak na 
stanowisku ds. Obsługi Biura Rady ku mojemu zadowoleniu a także naszych mieszkańców 
gminy Twardogóra. Dziękuję za te 2,5 roku bo naprawdę wspaniale nam się pracowało. 
  
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski poinformował radnych, że projekt budżetu 
na rok 2008 zostanie przekazany na końcu sesji, co radni pokwitują odbiorem a  XV sesja 
odbędzie się 14 grudnia 2007 r. 
 
Ad. pkt. VI 
 
Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 
 
Sprawozdanie Nr 12/2007 z pracy Burmistrza radni otrzymali na piśmie. (Sprawozdanie stanowi 
załącznik nr 4 do niniejszego protokołu) 
 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta poinformowała, że w okresie sprawozdawczym Burmistrz 
Miasta i Gminy wydał 23 zarządzenia. 
Zarządzenia dotyczyły: 
1) w zakresie gospodarki nieruchomościami i ochrony środowiska. 
2) w sprawach finansowych 
3) w sprawach infrastruktury technicznej gminy 
4) w sprawach oświatowych 
5) w sprawach różnych  
 
Radni nie zgłosili żadnych uwag i zapytań do sprawozdania. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział o zmianach personalnych. Joannę Jankowska zastępuje  
(do czasu wyłonienia kandydata w konkursie ds. Obsługi Biura Rady) - Sylwia Dulik. Informacje 
będą zawarte w informatorze samorządowych.  
 
Ad. pkt. VII 
 
Informacje Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy w Oleśnicy na temat: 
a) stanu bezrobocia na terenie Gminy Twardogóra na tle Powiatu Oleśnickiego 
b) programów pomocowych dla przedsiębiorców 
 
Dyrektor PUP Irena Listkiewicz oznajmiła, że Pani Małgorzata Kowalska – Kierownik UP  
w Twardogórze pochwali się tym co udało się jej zrobić w fili. Opisze jak przedstawia się 
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sytuacja na terenie gminy, jeśli chodzi o stopę bezrobocia, jakie są aktywne formy realizowane 
na Państwa terenie. Następnie ja przekażę Państwu informacje o środkach, jakie będziemy mieli 
w przyszłym roku, powiem o zmianach w ustawie, które będą miały znaczenie dla naszej pracy.  
 
Kierownik Małgorzata Kowalska poinformowała: 
Stan bezrobocia w gminie Twardogóra przedstawia się następująco: na koniec grudnia 2002 
zarejestrowanych było 1727 bezrobotnych, na koniec grudnia 2003 – 1649, na koniec roku 2004 
– 1283, na koniec roku 2005 – 1024, w grudniu 2006 – 730 i na końcu października w 2007 roku 
– 444 bezrobotnych. Od roku 2002 bezrobocie w gminie Twardogóra sukcesywnie spada. 
Struktura bezrobocia przedstawia się następująco: na koniec miesiąca października 2007 roku 
w gminie Twardogóra zarejestrowanych było ogółem 444 bezrobotnych w tym 297 kobiet,  
co stanowi prawie 67% ogółu zarejestrowanych. Bez prawa do zasiłku zarejestrowane były  
372 osoby. Liczbę osób bezrobotnych zarejestrowanych w tutejszym Urzędzie na przestrzeni 
ostatnich trzech lat przedstawia niniejsze zestawienie: 
• Rok 2005 – 1024 osoby w tym 642 kobiety 
• Rok 2006 – 730 osoby w tym 472 kobiety 
• Rok 2007 – 444 osoby w tym 297 kobiet 
Według czasu pozostawania bez pracy (dane na koniec III kw.), najwięcej jest osób 
długotrwale bezrobotnych, które pozostają w rejestrze od 12 miesięcy i powyżej, takich osób  
w sumie jest 169, w okresie od 6 do 12 miesięcy – 75 osób, od 3 do 6 – 53 osoby, od 1 do  
3 miesięcy – 64 i do 1 miesiąca – 71 osób. 
Najwięcej osób według wieku grup bezrobotnych w gminie Twardogóra jest młodzież w wieku 
18 - 24 lata, na koniec III kwartału 2007 r. w tej grupie pozostawało zarejestrowanych 89 osób – 
21%.  
Struktura bezrobocia według posiadanego wykształcenia. Najliczniejszą grupę osób 
bezrobotnych stanowią osoby z wykształceniem gimnazjalnym i poniżej a także z zasadniczym 
zawodowym. Stanowią one ponad 63% ogółu bezrobotnych. W III kwartale bezrobotnych  
z wykształceniem wyższym było zarejestrowanych 12 osób, policealne średnie zawodowe – 113, 
średnie ogólne – 33, zasadnicze – 150, gimnazjalne i poniżej – 124. Widzimy, że wciąż 
szkolnictwo nie do końca wychodzi naprzeciw potrzebom przedsiębiorców. Struktura bezrobocia 
według miejsca zamieszkania kształtuje się następująco, na koniec października bezrobotnych 
zarejestrowanych z terenu miasta było 223 osoby w tym 154 kobiety, natomiast z terenów 
wiejskich – 221 osoby, w tym 143 kobiety. W okresie od stycznia do października ogólnie 
zarejestrowało się 731 osób, wyrejestrowanych zostało 1017 osób, z czego podjęcie pracy 
zgłosiły 374 osoby. 
Aktywizacja zawodowa bezrobotnych. Pośrednictwo pracy. Pośrednictwo pracy było i jest 
priorytetem w działalności urzędu pracy i podstawową usługą świadczoną wobec klientów: 
pracodawców i bezrobotnych. Wszelkie inne zadania realizowane przez nasz urząd mają 
charakter wspierający wobec pośrednictwa pracy. Pośrednicy pracy utrzymują stały aktywny 
kontakt z bezrobotnymi oraz z pracodawcami w celu ułatwienia zdobycia im zatrudnienia. 
Oferty pracy. Pośrednictwa pracy. W 2006 roku zgłoszono ogółem 483 oferty pracy, z czego 
210 zostały pozyskane w ramach wizyt u pracodawców. Liczba wizyt u pracodawców – 294. Na 
zgłoszone miejsca pracy wydano 855 skierowań. 197 osób podjęło pracę za pośrednictwem 
urzędu. W okresie od stycznia do października 2007 r. zgłoszono 547 ofert pracy, z czego  
173 pozyskane w ramach wizyt u pracodawców. Liczba wizyt u pracodawców wyniosła 235. 
Wydano 551 skierowań i 183 osoby zostały zatrudnione za pośrednictwem Urzędu Pracy.  
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Programy rynku pracy na rzecz przeciwdziałania bezrobociu organizowane w bieżącym 
roku oraz ilość uczestniczących w nich osób. W okresie od stycznia do października 2007 r. 
środki na podjęcie działalności gospodarczej otrzymało 17 bezrobotnych, na szkolenia  
i przekwalifikowania zostało skierowanych 39 osób, na prace interwencyjne skierowano 19 osób, 
na refundowanie pracodawcy kosztów wyposażenia stanowiska pracy skierowano  
3 bezrobotnych, do przygotowania zawodowego skierowano 36 bezrobotnych, na odbycie stażu – 
42, na prace społecznie użyteczne 49. Ogółem w tym roku ilość osób która została objęta 
programami to 205 osób. Natomiast w ubiegłym roku - 213 osób.  
Aktywizacja zawodowa młodzieży do 25 roku życia. Od wielu lat młodzież zajmuje ważne 
miejsce wśród klientów PUP. Wszyscy rejestrujący się młodzi ludzie informowani są w dniu 
rejestracji o możliwości skorzystania ze stażu, jak również innych form aktywizacji. W roku 
2006 programami aktywizacji zostało objętych 125 osób, natomiast w roku 2007 od stycznia do 
października – 110 osób. Z czego w 2007 r. środki na podjęcie działalności gospodarczej 
otrzymały 2 osoby, na szkolenia skierowano 8 osób, do prac interwencyjnych - 12 osób, na 
refundacje pracodawcy kosztów wyposażenia stanowiska pracy została skierowana 1 osoba, na 
przygotowanie zawodowe – 14 osób, 42 bezrobotnych zostało skierowanych na odbycie stażu,  
z poradnictwa zawodowego skorzystało 31 osób. 
Efektywność programów jest mniejsza w porównaniu z rokiem 2006, z tego względu, iż ten 
program nadal trwa ponieważ dane są do października. Chętnych na odbycie:  
- prac interwencyjnych jest 90 % - 2006, 76 % - 2007,  
- staży 59% - 2006, 60% - 2007 
- przygotowań zawodowych 73% - 2006, 26% - 2007 
- szkoleń i przekwalifikowań 30% - 2006, 24% - 2007  
 
W celu zwiększenia szans na uzyskanie zatrudnienia, podwyższenia kwalifikacji zawodowych 
oraz zwiększenia aktywności zawodowej Powiatowy Urząd Pracy inicjuje i finansuje szkolenia 
bezrobotnych. W okresie od stycznia do października 2007 r. szkoleniami objęto  
39 bezrobotnych. Bezrobotni szkolili się w ramach szkoleń grupowych w następujących 
zawodach: 
- profesjonalny pracownik obsługi biura z nauką  j. angielskiego (3 miesiące) 
- kierowca wózków jezdniowych wraz ze zdobyciem dodatkowych uprawnień na wymianę butli 
gazowych, 
- podstawy obsługi komputera, gospodarka magazynowa 
- kurs elektroenergetyczny, spawanie, kierowca kat. C 
- mała przedsiębiorczość, krawiec odzieży lekkiej. 
W ramach szkoleń indywidualnych pod uprawdopodobnienie zatrudnienia przeszkolono 
bezrobotnych w charakterze palacza centralnego ogrzewania oraz programowania i obsługi 
obrabiarek sterowanych numerycznie. 
Środki na podjęcie działalności gospodarczej. W celu umożliwienia bezrobotnym pracy  
na własny rachunek PUP przyznaje bezzwrotne środki na podjecie działalności gospodarczej  
w wysokości do 5-krotnej wysokości przeciętnego wynagrodzenia. Wsparcie finansowe na 
rozpoczęcie działalności gospodarczej przyznano 17 bezrobotnym w następujących branżach: 
handel artykułami spożywczymi, usługi ogólnobudowlane, stolarstwo-tapicerstwo, konserwacja 
gaśnic, usługi kosmetyczne, mechanika pojazdowa, przeładunek towarów, grafika komputerowa. 
Osoby, które otrzymały środki zobowiązane są do prowadzenia działalności przez okres  
co najmniej 12 miesięcy. 
Poradnictwo zawodowe. Działalność doradcza skupiała się przede wszystkim na udzielaniu 
pomocy przy określaniu własnych możliwości i predyspozycji zawodowych, zwłaszcza osobom 
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chcącym rozpocząć własną działalność gospodarczą oraz chętnych do udziału w szkoleniach. 
W ramach porad indywidualnych i grupowych udzielono 157 porad. 
Klub Pracy. W ramach działającego w Twardogórze Klubu Pracy zorganizowane zajęcia 
aktywizacyjne dotyczące aktywnego poszukiwania pracy. W zajęciach udział wzięło 27 osób. 
Programy pomocowe dla przedsiębiorców. Urząd Pracy proponuje również pomoc dla 
przedsiębiorców w ramach następujących programów: zatrudnienie bezrobotnych w ramach prac 
interwencyjnych, zatrudnienie młodzieży do 25 roku życia w ramach stażu, zatrudnienie  
w ramach przygotowania zawodowego w miejscu pracy, refundacja kosztów wyposażenia  
i doposażenia stanowiska pracy, szkolenia indywidualne pod uprawdopodobnienie zatrudnienia. 
Organizacja zadań. PUP filia w Twardogórze ściśle współpracuje przy realizacji zadań  
z gminnym samorządem, pracodawcami, Gminnym Centrum Informacji, ośrodkami pomocy 
społecznej oraz wieloma innymi instytucjami. 
Twardogórska filia PUP w Oleśnicy realizując różnego rodzaju zadania w okresie od stycznie do 
października 2007 roku wydała m. in. 2277 decyzji administracyjnych, 2725 różnego rodzaju 
zaświadczeń, 22 postanowienia, 460 informacji podatkowych (Pit -11). Ponadto wpłynęło  
28 wniosków o udostępnienie danych osobowych, wysłano 319 pism do komornika, wysłano  
366 pism do pracodawców i instytucji, wypłacono 87 dodatków aktywizacyjnych, sporządzono 
232 listy wypłat. 
Organizacja zadań. W okresie od stycznia do października 2007 roku, 1820 razy pracownicy fili 
kontaktowali się z innymi klientami niż bezrobotni, 4931 raz bezrobotni zgłosili się do urzędu  
w ramach wizyt obowiązkowych, 4510 razy bezrobotni zgłosili się w różnych innych sprawach. 
Przeprowadzono 54 kontrole aktywnych programów przeciwdziałania bezrobociu  
u pracodawców oraz bezrobotnych, którzy otrzymali środki na podjecie działalności 
gospodarczej. W kontrolowanych zakładach nie stwierdzono nieprawidłowości wykorzystania 
środków.  
Nadzór i kontrola przestrzegania prawa. W 2007 roku nie wpłynęła żadna skarga na 
działalność fili w Twardogórze jak również wniosek dotyczący sposobu załatwienia czy też 
niewłaściwe wykonanie obowiązków przez pracowników. Wpłynęły dwa odwołania do 
Wojewody Dolnośląskiego od decyzji Starosty, wojewoda po rozpatrzeniu utrzymał w mocy 
zaskarżone decyzje.  
W imieniu własnym, pracowników urzędu pracy oraz wszystkich poszukujących pracy, pragnę 
wyrazić serdeczne podziękowania i słowa uznania dla Rady Miejskiej oraz Pana Burmistrza. 
Serdecznie dziękuję za zaangażowanie, trud oraz za chęć niesienia pomocy w każdej sprawie 
dotyczącej poprawy sytuacji na rynku pracy w gminie Twardogóra. Szczególnie dziękuję za 
użyczenie lokalu i dokonanie w nim remontu poprawiającego estetykę i warunki pracy 
pracowników oraz obsługę bezrobotnych. 
 
Dyrektor PUP Irena Lisikiewicz przedstawiła, że stopa bezrobocia na koniec grudnia 2006  
w powiecie wynosiła 16,6%, w województwie – 16,8%, w kraju – 14,9 %, natomiast na koniec 
października ta stopa wynosiła 11,7% dla powiatu, 12,1% dla województwa i 11,6% dla kraju. 
Stopa bezrobocia w powiecie wygląda podobnie jak w województwie. Od 1999 roku stopa 
bezrobocia zwiększała się, byliśmy rejonem zagrożonym bezrobociem, okres pobierania zasiłku 
był większy wynosił 12 miesięcy. Kwota średnio przypadająca na 1 bezrobotnego w 2007 r. jest 
wyższa - 1312 zł, niż w ubiegłych latach w związku z tym większe środki można przeznaczyć na 
aktywizację bezrobotnego. Gmina Twardogóra ma duży spadek bezrobocia, jest to rejon mocno 
aktywnych przedsiębiorców. Był okres kiedy było ciężko, było duże bezrobocie. Programy rynku 
pracy z rozbiciem na poszczególne gminy, w tym gmina Twardogóra przedstawiają się 
następująco – na 1295 (ogółem) aktywizowanych w gminie Twardogóra przypada 213 osób.  
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W gminie Twardogóra jest ok. 12% ogółu zarejestrowanych bezrobotnych a wykorzystanie 
aktywnych form kształtuje się na poziomie 16 %. Więcej się korzysta z pieniędzy a jest mniej 
bezrobotnych, z korzyścią dla naszego klienta Twardogórskiego. Jest mniej osób 
zarejestrowanych jako bezrobotne, stąd więcej osób korzysta z programów. Przedstawiam 
państwu środku pozyskane w 2007 czyli FP - Algorytm - 3 948 200,00 zł, do tego ze środków 
unijnych udało się pozyskać - 1 443.646 zł., z rezerw Marszałka uzyskaliśmy - 402 000 zł., 
ogółem jest to kwota - 5 414 100 zł. na 2007 r. Są przyznane środki z EFS, będziemy się starać 
coraz więcej tych środków pozyskiwać. W tym roku skończyło się finansowanie środkami 
unijnymi, można się będzie ubiegać o nie w przyszłym roku. Zostaje coraz mniej bezrobotnych 
ale są to osoby, które potrzebują więcej wsparcia, którzy mają niskie kwalifikacje.  
Ok 1/3 bezrobotnych to grupa osób powyżej 40-50 roku życia z niskimi kwalifikacjami. 
Zdecydowanie trzeba będzie zmienić zakres działań, skierowanych do klientów dlatego, że jest to 
inna grupa. Od września tego roku weszła ustawa, która nakłada na nas obowiązek prowadzenia 
usług (szkolenia, finansowanie z aktywnych form). Te standardy mówią o długiej merytorycznej 
pracy z klientem. Dlatego część osób się szkoli. Proces, który musi się zakończyć w 2008 roku, 
przygotowujemy się do tego starannie. Na razie w mniejszej obsadzie realizujemy te zasady. 
Poszerza się zakres działań skierowanych do osób niepełnosprawnych, te zadania dotyczące 
zatrudnienia osób niepełnosprawnych skierowanych  do UP. Wśród tych aktywnych form 
wracamy do robót publicznych, które mogą podjąć osoby bez kwalifikacji. Oprócz tego  
z nowości to algorytmem, środki będą duże, wszystkie te wnioski będą realizowane. Będziemy 
kontaktować się z pracodawcami. Podziękowania dla Burmistrza i Rady Miejskiej  
w Twardogórze za współpracę i za to że zawsze jest dobry klimat dla przedsiębiorców w gminie, 
o czym świadczy spadające bezrobocie. 
 
 
Prezentacja multimedialna stanowi załącznik Nr 5 do niniejszego  protokołu. 
 
Radny Witold Szydełko powiedział: przedstawiła nam Pani jak bezrobocie spadało, a jakie 
ma to przełożenie na wzrost miejsc liczby pracy? 
 
Dyrektor PUP Irena Listkiewicz odpowiedziała, że w 2006 r. miejsc pracy zgłoszono  – 5 843,  
a w 2007- do końca września – 2208 miejsc pracy. 
 
Radny Witold Szydełko: jest określona liczba pracujących osób w Powiecie, Pani przedstawiła 
nam o ile liczba bezrobotnych spadła. A mam pytanie o ile to spowodowało wzrost globalny   
w powiecie, czy takie informacje posiadacie? 
 
Dyrektor PUP Irena Listkiewicz odpowiedziała, że takich informacji nie posiada. Takie 
informacje posiadają Urzędy Statystyczne, my liczymy w skali powiatu.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski przejął prowadzenie obrad. 
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Ad. pkt. VIII 
 
1. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu położonego w obrębie Goszcz i Moszyce w gminie 
Twardogóra. 

 
Projekt uchwały nr 1 stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poprosił o pozytywne rozstrzygnięcie uchwały w sprawie uchwalenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w obrębie Goszcz 
i Moszyce w gminie Twardogóra. Argumenty merytoryczne i formalne były przedstawione na 
Komisji Strategii i Rozwoju. Pragnę podkreślić, że projekt jest zgodny z ustaleniami stadium 
uwarunkowań kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy, a jego uchwalenie stworzy 
możliwość dla rozwoju przedsiębiorczości gospodarczej. Proszę o pozytywne rozstrzygnięcie tej 
uchwały.  
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały.  
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/86/07 w sprawie uchwalenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w obrębie Goszcz  
i Moszyce w gminie Twardogóra. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
 
2. Projekt uchwały w sprawie wieloletniego programu gospodarowania 

mieszkaniowym zasobem Gminy Twardogóra. 
 
Projekt uchwały nr 2 stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
 
 
Zastępca Burmistrza Jan Bernacki oznajmił: zanim poproszę Państwa o uchwalenie projektu 
chciałbym dodać, że każdy z Państwa otrzymał ten projekt, na którym są wprowadzone zmiany. 
Są one zgodne z tym o czym mówiliśmy na Komisji Strategii i Rozwoju. Cały program dotyczy 
zarządzania zasobem gminy Twardogóra. Jednym z głównych celów jest tworzenie warunków do 
zaspokojenia potrzeb Wspólnoty Mieszkaniowej. Taki program jest nieodzownym elementem 
aby te warunki spełnić. W tym programie zawiera się polityka na kilka lat prowadzenia 
Wspólnoty Mieszkaniowej na terenie gminy. Proszę o uchwalenie tego projektu. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały.  
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
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Wynik głosowania: 14 - „za” przy 1 głosie „wstrzymującym”.  
 
Przewodniczący Rady Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze  
w głosowaniu jawnym 14 głosami „za” przy 1 głosie „wstrzymującym” podjęła uchwałę  
Nr XIV/87/07 w sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem 
Gminy Twardogóra. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
 
 
3. Projekt uchwały w sprawie powołania zastępcy kierownika Urzędu Stanu Cywilnego 

w Twardogórze. 
 
Projekt uchwały nr 3 stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oświadczył, na skutek zmian personalnych w Ewidencji Ludności  
w Urzędzie Miasta i Gminy Twardogóra, zmian wynikających z przejścia na świadczenia 
społeczne, przez dotychczas pracujące tam osoby, wnoszę o podjęcie uchwały dotyczącej 
powołania zastępcy kierownika Urzędu Stanu Cywilnego. Na stanowisko zastępcy kierownika 
proponuję powołać Panią Annę Olek. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały. 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/88/07 w sprawie powołania 
zastępcy kierownika Urzędu Stanu Cywilnego w Twardogórze. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
 
 
4.   Projekt uchwały w sprawie powiadomienia Skarbnika Miasta i Gminy Twardogóra 

oraz Sekretarza Miasta i Gminy Twardogóra o obowiązku złożenia oświadczenia 
lustracyjnego. 

 
Projekt uchwały nr 4 stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski podkreślił, że projekt uchwały  
nr 4 przedstawił na Komisji Strategii i Rozwoju. Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław 
Adamski poprosił o pozytywne rozpatrzenie tego projektu uchwały. 
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Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały.  
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/89/07 w sprawie powiadomienia 
Skarbnika Miasta i Gminy Twardogóra oraz Sekretarza Miasta i Gminy Twardogóra  
o obowiązku złożenia oświadczenia lustracyjnego. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 
 
 
5. Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę  

i zbiorowe odprowadzanie ścieków. 
 
Projekt uchwały nr 5 stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu. 
 
Dyrektor ZGKiM Alojzy Kulig powiedział: Zakład Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej  
w Twardogórze zgodnie z ustawą o zbiorowych zaopatrzeniach w wodę i zbiorowym 
odprowadzaniu ścieków oraz przepisami sporządzonymi do tej ustawy, przedstawiam Wysokiej 
Radzie zatwierdzenie taryfy na wodę i odprowadzanie ścieków na okres 1 styczeń 2008 do 
31.12.2008. Taryfy sporządzone są zgodnie z przepisami prawa, obowiązuje taryfa 
jednoczłonowa. Szczegółowo omawiałem ten projekt na Komisji Strategii i Rozwoju, wobec tego 
proszę o podjęcie niniejszej uchwały. Jeżeli Rada nie zastosowałaby zwolnienia  
z podatku, to cena byłaby większa o 0,54 zł, 0,41 zł przy ściekach za 1m3. Proszę  
o zatwierdzenie tej uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały.  
 
 
 
Wynik głosowania: 8 głosów „za”, 3 „przeciw”, 4 „wstrzymujące”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 8 głosami „za”, przy 3 głosach „przeciw” i 4 „wstrzymujących” podjęła 
uchwałę  
Nr XIV/90/07 w sprawie zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę  
i zbiorowe odprowadzanie ścieków. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 
 
6. Projekt uchwały w sprawie ustalenia liczby nowych licencji na wykonywanie 

transportu drogowego taksówką na terenie gminy Twardogóra przeznaczonych do 
wydania 2008 roku. 

 
Projekt uchwały nr 6 stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 
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Burmistrz Jan Dżugaj poprosił o podjęcie przedmiotowej uchwały, która ułatwi transport 
drogowy taksówką na terenie naszej gminy. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały.  
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/91/07 w sprawie ustalenia 
liczby nowych licencji na wykonywanie transportu drogowego taksówką na terenie gminy 
Twardogóra przeznaczonych do wydania 2008 roku. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu. 
 
7. Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na rok 2007. 
 
Projekt uchwały nr 7 stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wniósł o rozstrzygnięcie projektu uchwały, dotyczącego zmian budżetu 
gminy na rok 2007. Zmiana ta spowodowana jest tym, że należy zwiększyć ilość środków 
przeznaczonych na  zakup gruntów gminy. Gmina nosi się z zamiarem zakupu nieruchomości  
z przeznaczeniem na działalność gospodarczą. Proszę o pozytywne rozpatrzenie tej uchwały.  
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały. 
 
Komisja Budżetowa – Finansowa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym  15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/92/07 w sprawie zmian budżetu 
gminy na rok 2007. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu. 
 
8.   Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXI/200/05 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 17 marca 2005 r. w sprawie określenia dochodów, które mogą 
być gromadzone na rachunku dochodów własnych Szkoły Podstawowej w Goszczu. 

 
 
Projekt uchwały nr 8 stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu. 
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Burmistrz Jan Dżugaj: wnoszę o zatwierdzenie uchwały, aby Szkoła Podstawowa w Goszczu 
mogła gromadzić środki na rachunku dochodów własnych wynikające z prowizji od darowizn. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały. 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/93/07 w sprawie zmiany 
Uchwały Nr XXX/200/05 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 17 marca 2005 r. w sprawie 
określenia dochodów, które mogą być gromadzone na rachunku dochodów własnych Szkoły 
Podstawowej w Goszczu. 
 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu. 
 
9.   Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XII/77/07 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 26 października 2007 r. w sprawie określenia wysokości 
dziennych stawek opłaty targowej na targowiskach gminy Twardogóra, zarządzenie 
jej poboru w drodze inkasa oraz ustalenie wysokości wynagrodzenia za inkaso. 

 
Projekt uchwały nr 9 stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poprosił o pozytywne rozpatrzenie tego projektu uchwały. Uzasadnienie 
przedstawione zostało na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały. 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/94/07 w sprawie zmiany 
Uchwały Nr XII/77/07 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 26 października 2007 r. w sprawie 
określenia wysokości dziennych stawek opłaty targowej na targowiskach gminy Twardogóra, 
zarządzenie jej poboru w drodze inkasa oraz ustalenie wysokości wynagrodzenia za inkaso. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu. 
 
 
10. Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XII/75/07 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 26 października 2007 r. w sprawie ustalenia opłaty od 
posiadania psów na 2008 rok. 
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Projekt uchwały nr 10 stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu. 
 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poprosił o pozytywne rozpatrzenie projektu uchwały, dotyczącego zmiany 
uchwały w sprawie ustalenia opłaty od posiadania psów na rok 2008.  
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała  projekt uchwały. 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/95/07 w sprawie zmiany 
Uchwały Nr XII/75/07 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 26 października 2007 r. w sprawie 
ustalenia opłaty od posiadania psów. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu. 
 
11. Projekt uchwały w sprawie ustalenia wzoru formularzy w sprawie podatku rolnego, 

leśnego i od nieruchomości obowiązujących na terenie Gminy Twardogóra. 
 
Projekt uchwały nr 11 stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział: Rada gminy jest zobowiązana na każdy rok określić wzory, 
deklaracje podatkowe lub informacje podatku rolnego, leśnego i od nieruchomości. Mimo, że 
merytorycznie tych wzorów i deklaracji nie trzeba zmieniać, jednak jesteśmy zobowiązani 
wystąpić do Rady gminy w celu zatwierdzenia tego projektu. Z racji, że ten projekt uchwały nie 
był dyskutowany na Komisji Strategii i Rozwoju w związku z tym proszę Przewodniczącego 
Rady Miejskiej Stanisława Adamskiego o zwrócenie się do Państwa Radnych, czy nie wnoszą 
uwag do przedstawionego projektu uchwały jak również o umożliwienie dyskusji. 
 
Dyskusja 
 
Radny Piotr Kozioł powiedział, rozumiem, że to jest ten sam wzór formularza jaki obowiązywał 
w 2007 roku i nie zaszły żadne zmiany?  
 
Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział tak, jest to czysto techniczna czynność proceduralna, która 
tylko różni się podstawą prawną a w pozostałej części merytorycznej nic się nie zmieniło, 
zawiera te same informacje, które podatnik powinien złożyć do organu podatkowego. 
 
Wynik głosowania: 15 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska w Twardogórze 
w głosowaniu jawnym 15 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XIV/96/07 w sprawie ustalenia 
wzoru formularzy w sprawie podatku, rolnego, leśnego i od nieruchomości obowiązujących na 
terenie Gminy Twardogóra. 
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Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu. 
 
Ad. pkt. IX 
 
Interpelacje i zapytania 
 
Do Biura Rady Miejskiej nie wpłynęły interpelacje i zapytania. 
 
Ad. pkt. X 
 
Wolne wnioski 
 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Mieczysław Kowalski powrócił do tematu, który 
był wielokrotnie omawiany a mianowicie zanieczyszczenia naszego środowiska poprzez spalanie 
zadymienie, jakie występuje w centrum miasta (ul. Ratuszowa, ul. Ogrodowa). Przypominam, że 
już o tym mówiliśmy. Mieliśmy zapewnienia ze strony właścicieli tych obiektów, że temat 
zniknie a sytuacja się poprawi. Przewodniczący KSiR pokazał zdjęcie jak wygląda rynek. Dym 
unosi się nad budynkami. Wszyscy o tym wiedzą i widzą. Wydaje mi się, że nie powinniśmy od 
tego tematu odbiegać i w sposób zdecydowany się temu przeciwstawić. Dodam, że głównym 
obiektem jest cukiernia. Cóż więcej dodać ale ten obraz na zdjęciu sam obrazuje sytuację. Proszę 
o podjęcie stanowczych działań w celu zakończenia tego procederu, który jest  lekceważeniem 
mieszkańców, obietnice nic nie zmieniły. Obiekt po Złotym Kłosie - rynek pięknieje, kończymy 
inwestycję, jako Rada powinniśmy zająć jakieś stanowisko, wymusić na właścicielach remont. 
Temat jest naprawdę poważny.  
 
Radny Liviu Pecican dołączył do grona radnych w kwestii zatrucia miasta przez Cukiernie. 
Podkreślił, że interweniował w poprzedniej kadencji. Cieszę się, że nie tylko ja poruszam ta 
sprawę. Jest to temat, który nam wielokrotnie zarzucano. Jeżeli będziemy tylko rozmawiać o tej 
sprawie to nic się nie zmieni, czas działać. Radni powiatowi proszę o pomoc o zainteresowanie 
się tą sprawą. 
 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Mieczysław Kowalski poprosił o zainteresowanie 
się problemem. 
 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, że wszystkich nas to boli, chciało by się rzec, że jest to mała 
sprawa oczywista, że to można szybko i ostatecznie rozstrzygnąć i wyeliminować problem  
z zadymieniem miasta ale jest inaczej i mamy dość małe możliwości aby to osiągnąć, to jest nie 
tylko cukiernia ale Dom Towarowy HPS i nie możemy wymóc, wyprosić właściciela aby 
przebudował te punkty, w których spala nie tylko węgiel. Jestem co roku na walnym 
zgromadzeniu HPS-u, ale w tym roku byłem nieobecny z powodów osobistych, prasa opisywała 
jaki szykowała nalot na Burmistrza Twardogórskiego w zakresie żądania wymiany punktów 
opalania kotłami, przez kilka lat nie było gazet i odsyłam do artykułu podsumowującego to 
spotkanie w HPS, gdzie był obecny Pan Przewodniczący Rady, gdzie totalnie przygotowano atak. 
Jedną z osób atakujących była osoba, która jest odpowiedzialna za stan środowiska naturalnego 
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gminy Twardogóra będąca mieszkańcem, oskarżano mnie Burmistrza, że chce wykończyć GS, 
bo każe im przebudować kotłownie. Gdy nie będziemy mówić jednym głosem będziemy stać  
w miejscu, nie pójdziemy do przodu. Właściciel budynku po Złotym Kłosie ma pozwolenie na 
budowę, wszystkie zgody itd. ale ma kłopoty z wykonawcą na renowację. 
Miejmy nadzieję, że HPS przebuduję kotłownie, bo może sięgnąć jako podmiot prawny po środki 
na dotacje, przebudowę z paliwa stałego na paliwo gazowe, może otrzymać 50% dotacji kosztów. 
 
Radny Witold Szydełko zapytał, czy posiada Pan informacje ile osób w Twardogórze przyłączyło 
się do gazu, albo korzysta z innych ekonomicznych źródeł jak ropa, ponieważ inni mieszkańcy 
także zatruwają środowisko i te dwa zakłady nie rozwiążą problemu? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj podkreślił, że wypowiadając się przed chwilą nie powiedział,  
że wyeliminowanie tych dwóch punktów o największej intensywności zanieczyszczenia, że to 
jedyny problem, tylko w kategoriach makro, że jest to osoba prawna, która może i powinna to 
uczynić. Natomiast ja jako Burmistrz nie ma takich informacji - ile osób ma kotły na paliwo 
gazowe czy na paliwo oleju opałowego. Mogę powiedzieć z pełną odpowiedzialnością, że 100% 
kotłowni, które podlegają Burmistrzowi Twardogórskiemu jest opalana gazem i o dziwo analiza 
finansowa pokazuje, że 195 tys. rocznie zaczęliśmy mniej wydawać na ogrzewanie. 100% oprócz 
Szkoły Podstawowej w Chełstowie jest opalanych gazem. Mieszkańcy Moszyc pytali o sieć gazu, 
dlaczego miasto im tego nie zrobi, ponieważ miasto tego nie robi. Jeśli będzie zapotrzebowanie 
odbiorcy i deklaracje a mieszkańcy wystąpią o ten gaz do wykonawcy, to on na pewno nie 
odmówi. Wiemy, że nie wykona dla 2-3 osób bo trzeba kilometrów sieci. 
 
Radny Liviu Pecican powiedział: mamy spory majątek w gminie, którym są np. mieszkania i w 
niektórych budynkach stworzył się dość poważny problem a mianowicie pojedyncze korzystanie 
z zasobów gazu. Nie jest możliwe zakładanie gazu dla jednego lokatora w budynku, albo 
wszyscy albo nikt. Pozwala zakładać centrale ogrzewania w piwnicach. Myślę że powinni tak 
działać, aby tym co są w majątku gminy pomagać. Jest zatrucie powietrza, tak samo jak ubytki 
wody. Są środki i sposoby do działania. Szerszym aspektem to czym się trujemy są plastiki, 
odpady im biedniejsza rodzina tym większe są zatrucia. To jest bardzo popularne w naszej 
gminie. 
 
 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Mieczysław Kowalski stwierdził, że po raz kolejny 
słyszymy zapewnienia właścicieli tych obiektów o rozpoczęciu działań w celu  zmian tej sytuacji. 
Także przypominam, że Rada w tym komplecie w czerwcu, tez na ten temat rozmawialiśmy. 
Były obietnice HPS zapewniał, że nie będzie problemu, okazuje się, że kolejny raz odkładają 
sprawę, oszukują mieszkańców. Koncentruję się na tym przykładzie dlatego, ponieważ czujemy 
się ciągle oszukiwani.  
 
Radna Jolanta Krzywańska zadała pytanie ponieważ miała problem z zakupieniem widokówek 
gminy Twardogóra, nie było ich, czy gmina może podjąć takie działania aby w sklepach były 
widokówki? 
 
Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, że te pocztówki są. Jest mi bardzo przykro, że nie mogła ich 
Pani kupić, może akurat w tym momencie nie było ich na stanie. Są w księgarni, w kiosku ruchu, 
natomiast mogło ich chwilowo w którymś z punktów poprzez naturalną procedurę sprzedaży 
zabraknąć. Asortymenty powiększamy poprzez nowe opracowanie tych pocztówek, także 
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uspokajam: są pocztówki, są również w czasie poprzedzającym nowy rok kalendarze gminne 
oraz inne akcesoria, które promują nasz wizerunek Twardogórski. Trzeba mieć tę świadomość, że 
my się zwracamy do przedsiębiorców, prowadzących handlową działalność gospodarczą  
z propozycją aby sprzedawały nasze materiały. Przedsiębiorcy nie mają obowiązku sprzedaży 
naszych materiałów. Przyjmuje to zastrzeżenia i jest mi przykro z tego powodu ale jestem 
przekonany, że to się poprawi może my zakupimy jako gmina stojaki i zaoferujemy jako punkt 
sprzedaży poza miastem, będziemy nad tym pracować i przyjmuje tą uwagę a także przepraszam 
jeśli doświadczyła Pani taką nieprzyjemność. 
 
Zakończenie Sesji 
 
Po wyczerpaniu porządku obrad około godziny 18.05 Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław 
Adamski zamknął Sesję słowami „ Zamykam XIV Sesję Rady Miejskiej w Twardogórze”. 
 
 
 
 
             Przewodniczący Rady Miejskiej 
Protokołowała:  
 
 Sylwia Dulik 
           Stanisław  Adamski 
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